
teatrale 

Chişinău, 
dragostea 

Primele impresii 
La sfârşitul luni i  april ie, am descins la 
Chişinău, alături de un grup de critici 
şi jurnalişti români, fără a şti mare 
lucru despre oraş, despre activitatea 
teatrelor de acolo şi doar purtând în 
memorie imagini din câteva specta
cole (real izate în cea mai mare parte 
de Alexandru Vasilache) văzute mai 
demult la Bucureşti. 

Aşa se face, probabil, că, pentru mine 
cel puţin, primele impresii au fost tul
burătoare. Am descoperit o capitală 
cosmopol ită, cu clădiri înalte, cu 
mu lte parcuri, cu bu levarde larg i  
străjuite de pomi, cu trotuare curate 
pe care nu staţionau maşini .  Oa
menii ,  îngrijit îmbrăcaţi, mergeau 
fără nici o grabă către locuri de ei 
ştiute. Se vorbea mai ales ruseşte. Am 
făcut un experiment: cunoscând oa
recum rusa, am continuat, totuşi, să 
vorbesc româneşte. Mi se răspundea 
de fiecare dată în l imba rusă. Ne în
ţelegeam, însă, ba chiar le mai şi tra
duceam colegilor mei, de pildă, infor
maţii despre minunatele păpuşi Ma
trioşka. 
Cât despre Teatrul Naţional "Mihai 
Eminescu" din Chişinău, ai căror invi
taţi eram, pot spune că m-a impre
sionat dintru început monumentali
tatea clădirii, scena perfect utilată, 
sala deosebit de primitoare - cu stai şi 
cu loje dispuse semicircular până 
aproape de tavan. Mai existau şi  
multe alte încăperi, ornate somptuos 
şi care aveau diverse destinaţii: săli 
de lectură, de repetiţii, de şedinţe 
etc. Ce mai, un adevărat Teatru 
Naţional! Cum să ghicească vizita
torul sărăcia sinistră în care se zbate 
această instituţie? Asupra necazurilor 
acestui teatru care refuză să-şi 
închidă porţile, deşi are datorii 
imense, vreau să mă opesc acum mai 
pe îndelete. 

Fişă tehnică 
În această cl ipă, Teatrul Naţional din 
Chişinău are 1 80 de angajaţi, din care 
68 formează corpul artistic (30 de 
actori, 20 de instrumentişti ai  or
chestrei simfonice care-i aparţine şi 
18 persoane care se ocupă de impre
sariat, imagine, secretariat literar). În 
1 990, Ministerul Culturi i  asigura 
teatrului 70% din cheltuieli şi lucru
rile se desfăşurau oarecum normal, 
numai că, în timp, aceste subvenţii 
au scăzut, ajungând, în prezent, să 

mea! 
acopere abia 20% din necesităţi le de 
întreţinere ale clădirii şi plata salari
ilor. (Ca să nu mai vorbim de faptul că 
salariul unui actor este cuprins între 
250 şi 400 de lei mold., întreţinerea 
unui apartament, pe timp de iarnă, 
costând 500 de lei.) 
Cum se face, totuşi, că Teatrul Na
ţional "Mihai Eminescu" nu şi-a închis 
încă porţile, ba, mai mult, joacă cinci
şapte spectacole pe săptămână, cel 
mai adesea cu săli pline (deşi un bilet 
de intrare costă între 1 O şi 50 de lei)? 
Ne răspunde actorul Vitalie Cărăuş, 
directorul teatrului şi iniţiatorul aces
tei întâlniri : 
În cei cinci sau şase ani de când conduc 
teatrul, s-au pus 35 de spectacole. Cum 
s-a putut Întâmpla asta, dacă nu am 
avut nici un fel de susţinere financiară 
pentru producţie din partea statului? 
Cu ajutorul sponsorilor. Numai că, 
vedeţi dumneavoastră, aici nu există o 
lege a sponsorizării, aşa Încât mie-mi 
place să-i numesc prieteni. 

Am înţeles că o duceţi chiar mai rău 
decât teatrele municipale . . .  
Eu zic că Teatrul Naţional "Mihai 
Eminescu" o duce mai prost decât 
toate teatrele Moldovei, chiar şi decât 
cele subvenţionate tot de minister. 
Pentru că acesta, În dorinţa de a nu 
avantaja pe nimeni, a hotărât să 
acorde sume relativ apropiate tuturor 
instituţiilor de spectacol pe care le tute
Jează, uitând faptul că avem un edifi
ciu şi un patrimoniu de 7 O ori mai mari. 
Aşa se face că noi primim suma de 
40 000 $ pe an , În vreme ce suratele 
noastre mai mici primesc În jur de 
30 000 $. Cei 40 000 $ ne ajung cam 
trei Juni. 

Liniştea pe care 
ţi-o oferă 

sărăcia 
Aţi avut şi o cât de mică perioadă de 
linişte de când sunteţi director? 
(Râde discret.) De lucrat, eu Întotdeau
na am lucrat În linişte şi cu bună-



Înţelegere, dar din punct de vedere 
financiar nu am fost satisfăcuţi nicio
dată. Ştiţi cum Începe pentru mine o zi 
de lucru? Intru În teatru şi inima Îmi 
bate tot mai repede pentru că ştiu că În 
orice clipă pot veni creditorii. (Asta se 
Întâmplă, mai ales, În primele trei zile 
ale săptămânii.) Există, În teatru, un 
bar cu ai cărui angajaţi am urmă
toarea convenţie: de câte ori ridic 
receptorul telefonului mi se aduce, de 
acolo, câte o sticlă de coniac. Beau un 
pic dintr-un pahar cu fiecare agent În 
parte (şi vin de la Lumină, de la Apă, de 
la Telefoane), apoi arunc ce rămâne ca 
s-o pot lua de la capăt cu următorul. 
Oamenii se mai Îmbunează după un 
asemenea tratament şi mă mai 

a mână. Dar asta nu rezolvă nimic pen
tru că datoriile se acumulează mereu. 

Cum a fost atunci posibilă colabo
rarea cu o echipă de artişti români şi 
cum s-a putut organiza această în
tâlnire cu un grup atât de numeros 
de critici şi jurnalişti? 
Crezul meu este acela că artistul tre
buie să depăşească nevoile materiale. 
Banii pentru produc,tii pot fi găsiţi. Cu 
caznă, dar se poate. La Chişinău n-a 
mai venit de mult o echipă de artişti 
români să monteze un spectacol şi se 
simţea nevoia unei astfel de cola
borări. Aşa cum se simţea nevoia de a 
face, din nou, o punte şi cu critica 
românească de teatru. M-am gândit la 
Mihai Lungeanu pentru că Îi cunoscu
sem mai demult, la Cahul. Stiam că 
este şi un bun pedagog, nu

' 
doar un 

bun regizor. De asta am ţinut ca prima 
mea colaborare cu o echipă româ
nească să Înceapă aşa. Când i-am in vi-

tat pe critici, m-am gândit că e bine să 
vadă nu doar această premieră, ci şi 
două spectacole mai vechi, realizate 
de un regizor tânăr, Ana tol Durba/ă, pe 
care noi Îi preţuim şi dorim să-/ pro
movăm. 

Cât v-a costat această întâlnire? 
Sincer? Cât o producţie mai mică. Dar 
m-au ajutat "prietenii". Cred că 
această expediţie a dumneavoastră la 
noi era absolut necesară, prea pier
dusem legătura cu România. Mai mult, 
cu Încăpăţânarea care mă caracte
rizează, vă pot promite că astfel de 
manifestări vor avea loc de acum 
Înainte cel puţin o dată pe an. M-aş 
bucura dacă s-ar alătura iniţiativei 

noastre şi alte teatre din Chişinău. Am, 
deja, oferta Teatrului "Luceafărul': dar 
mai aşteptăm şi altele. 

Sunteţi mulţumit de colaborarea cu 
echipa de creatori români? 
Foarte mulţumit. Am negociat această 
colaborare vreme de un an. E greu să 
aducem regizori români la Chişinău. 
Pentru că aceştia sunt foarte oc,upaţi, 
pentru că oraşul nostru e socotit 
provincial. Dar, avându-1 de-acum 
director onorific pe Emil Boroghină, 
sperăm să ne fie mai uşor. Aici, 
condiţiile sunt foarte bune: avem ate
liere, actori profesionişti şi foarte 
devotaţi, gata să repete şi noaptea. 

Cum se poate trăi dintr-o leafă de 
1 5-20 $ pe lună? 
(Directorul m-a privit lung, apoi mi-a 
răspuns cu amărăciune): Nu pot să vă 
răspund. 
L-am părăsit pe director, Încercând să 

obţin răspunsuri la această Întrebare 
de la alţi artişti. 
Angela Cărăuş (actriţă, absolventă a 
Facultăţii de Teatru d in Chiş inău, 
1 985): E atât de greu să trăieşti din ei, 
Încât doar teatrul reuşeşte să ne facă 
să mai uităm de sărăcie şi de griji. Dar 
cum părăsim clădirea, Începe aler
gătura după roluri prin alte teatre, 
după alte slujbe. Ion Mocanu (actor, 
absolvent al Şcoli i  MHAT, Moscova, 
1 992): Directorul nostru, Vitalie Că
răuş, a avut o iniţiativă bună, plătin
du-i În plus pe actorii care joacă În 
multe spectacole. 
De aceea pe chipurile dumnea
voastră nu se vede oboseala nici 
când jucaţi în două spectacole pe zi? 

Dar jucăm şi trei când e nevoie. Numai 
că nu lipsa banilor ne Îndeamnă să 
jucăm cu multă dăruire, ci dragostea şi 
respectul pentru profesie, pe care ni le
au insuflat profesorii noştri moscoviţi. 
Am Învăţat de la ei că politica expan
sionistă şi ideologia sovietică nu au 
avut nimic În comun cu cultura rusă. Şi 
ca să vă "dovedesc" cât de om eno şi au 
fost pedagogii noştri, am să vă dau un 
exemplu. Marele Vladimir Niko/aevici 
Bogomolov şi 0/eg Tabakov au ţinut 
Într-atât la noi Încât ne-au Înlesnit 
p/ecări În America şi Olanda pentru a 
putea studia. Mai mult decât atât, 
atunci când Ion Ungureanu, pe atunci 
ministrul Culturii, le-a explicat că sun
tem români şi că va trebui să jucăm În 
limba română, 0/eg Tabakov a pre
gătit urgent un mare turneu În Ro
mânia (care, din păcate, nu a mai avut 
loc din cauza evenimentelor din 1989). 
Înţe/egând situaţia specială pe care o 
avem, /-a invitat pe Sergiu Dan Pop să 
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teatrale 
ne predea limba română. Începând cu 
anul al treilea ni s-a permis să vorbim 
doar româneşte. 
Anatol Durbală (actor, absolvent 
MHAT, 1 992): Cum mă descurc cu 7 5 $  
pe lună? Acesta-i realismul fantastic pe 
care Încerc să-/ descopăr acum şi În 
teatru. Până la urmă, arta este ceva 
intim, ceva ce aparţine fiecăruia, ase
meni religiei. Iar sărăcia nu Înseamnă 
nimic. 

Cine suntem 
şi Încotro 

ne Îndreptăm? 
L-am întrebat pe Anatol Durbală cum 
se face de vorbeşte atât de bine 
româneşte. 
Adevărat? Totuşi, problema esenţială 
o constituie faptul că noi, aici, nu vor
bim nici o limbă la modul desăvârşit. Vi 
se pare că ceea ce auziţi pe stradă e 
limba rusă? Vă Înşelaţi. Nici măcar rusa 
nu e curată, cum nu e nici româna. 
Aceasta e drama pe care o trăim la 
Chişinău şi pe care va trebui, Într-o zi, 
s-o punem În discuţie. Cine suntem şi 
către ce ne Îndreptăm? Respect teatrul 
românesc de dincolo, dar deocamdată 
nu intenţionez să părăsesc Chişinăul. 
Aparţin acestui loc, mi-am dat seama 
de asta, mai ales după ce m-am Întors 
din America. Trăind propria noastră 

realitate, nu avem voie să mimăm. 
Trebuie să facem teatru "de-adevă
rate/ea'� să arătăm tuturor că suntem 
aici, că avem propriile noastre nelinişti, 
propriile noastre dorinţe. 

Cum s-a colaborat cu un regizor 
român? 
De fapt, întrebarea îi subînţelegea şi 
pe ceila lţi doi membri ai  echipei: 
Anca Pâslaru (scenograf) şi George 
Marcu (compozitor). Tnsă cu ei lu
crurile au fost mai simple: George 
Marcu, fermecător ca întotdeauna, i-a 
supus repede pe actorii moldoveni 
cu vorbe dulci şi muzică frumoasă, iar 
Anca Pâslaru, ubicuă, aşa cum se 
întâmplă să fie de câte ori lucrează cu 
patimă la o scenografie, i-a obişnuit 
repede cu sâcâiala ei simpatică, ca 
atunci când susţine morţiş că un nas
ture mic, roşu e mai important decât 
unul  mijlociu, a lbastru. Numai cu 
Mihai Lungea nu pare să se fi compli
cat lucrurile, căci: 
lgor Caras (actor, absolvent MHAT, 
1 992): Sincer? Am vrut să refuz rolul. 
Mi-am zis eu: una ar fi să lucrez cu 
Purcărete şi alta, cu Lungeanu. Ne-am 
şi certat, la Început. Ştiţi cum e: are o 
sută de idei fixe şi nu renunţă la nici 
una. Acum pot să vă spun că m-am 
Îndrăgostit de el din clipa când am 
găsit o limbă comună. Deşi şcoala 
românească de teatru diferă enorm de 

cea rusească, nu Înseamnă că respec
tul pentru teatru e altfel. Iar Mihai mi-a 
spus aşa: "Rolul acesta este mintea 
mea, dar are nevoie de sufletul tău 
pentru a exista". M-a cucerit definitiv. 
Angela Ciobanu (actriţă, absolventă 
MHA D: La Început ne copleşea cu prea 
multe informaţii. Nu ne lăsa timp să 
filtrăm cele aflate. Ne-am obişnuit greu 
cu asemenea modalitate de lucru. Eu 
aveam un rolişor mic de tot. Nici nu 
ştiam ce puteam face cu el. Despre 
ceea ce urma să joc vorbeam cu Mihai 
Lungea nu pe unde apucam, la cabină, 
pe culoare. Până m-a făcut să desco
păr că personajul meu nu e o prosti
tuată, ci o femeie generoasă, iubitoare, 
cu un suflet imens ascuns sub farduri 
de doi bani, sub o perucă şi un costum 
caraghioase. 
Angela Cărăuş: M-a impresionat, În 
mod deosebit, rigoarea cu care a lucrat, 
dorinţa lui expresă ca noi să rostim cât 
mai corect româneşte replicile, să-i 
urmăm toate indicaţiile. Ne simţeam cu 
toţii ca pe vremea studenţiei. 

in loc de epilog 
Nu pot să nu amintesc faptul că săli le 
teatrului sunt totdeauna pline, multe 
dintre spectacolele Naţionalului ju
cându-se ani de zile. 

Marinela Ţepuş 

s p re re nta b i l iza re 
Hotul a cu doi-trei ani. .. Lângă 

firma minusculă ş i  modestă a Agenţiei de bi lete a 
Teatrulu i  de Stat din Oradea, aflată în pl in centrul 

oraşului, într-unul din cele mai bune vaduri comerciale, 
a apărut firma unei cosmeticiene. Peste puţină vreme, 
chiar în Agenţia de bi lete au apărut, spre indignarea 
mea (nu şi a celor care aveau o răspundere directă), 
nişte galantare cu becuri, l iţe, bateri i .  Erau supăraţi foc 
şi organizatorii de spectacole ai teatrului şi ai filar
monicii, înghesuiţi penibi l  într-un colţ şi neştiind nicio
dată dacă cei care le trec pragul sunt interesaţi de con
certe, de spectacole sau doar vor să cumpere un bec .de 
60 de waţi. Conducerea instituţiei explica tuturor că aici 
e vorba de bani, de o chirie "grasă" şi că de banii pentru 
producţie ea trebuie să facă rost, aşa că noi să ne vedem 
de treburile noastre. 
Şi, iată, blestemata zi în care Agenţia a fost pur şi sim
plu dată pe uşă afară n-a întârziat să vină. în locul 

panourilor cu afişe vedem acum reclame de bluziţe, 
chi loţei, şosete, sutiene ... 
Tare aş vrea să aflu cine a avut "pile" atât de puternice încât 
să scoată din funcţie o Agenţie teatrală de bi lete, care se 
afla acolo de vreo 30 de ani. 
Nu ştiu câţi bani s-au câştigat prin transformarea Agenţiei 
în butic, dar e sigur că două instituţii culturale importante, 
cele mai importante din oraş, au pierdut posibilitatea de 
a-şi anunţa elegant, prin afişe şi fotografii bine expuse, pre
mierele şi celelalte reprezentaţii . 
Şi mă gândesc cu groază dacă nu cumva vreun investitor 
şi-a pus ochii şi pe impunătoarea clădire a teatrului, 
văzând în ea frumoase posibilităţi de câştig. Căci despre 
rentabilizare e vorba ... 
Pe când scriu aceste rânduri, cineva, la radio, anunţă că ne 
aflăm în .Luna pădurii". Sau n-am auzit eu bine? O fi 
"Lumea pădurii" ... 

Elisabeta Pop 


